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PROTOKÓŁ 

posiedzenia Rady Dydaktycznej Wydziału „Artes Liberales” UW 

w dniu 30 marca 2023 r. 

 

Posiedzenie otworzył Przewodniczący Rady Dydaktycznej (Kierownik Jednostki Dydaktycznej 
Wydziału „Artes Liberales”, Prodziekan Wydziału „Artes Liberales” ds. Studenckich) dr hab. 
Przemysław Kordos. 

 

Porządek obrad (przesłany uprzednio pocztą elektroniczną): 

1. Przyjęcie porządku spotkania. 
2. Krótkie sprawozdanie dotyczące wyników  ocen PEJK za semestr zimowy 2022/23. 
3. Kwestia wprowadzenia dodatkowych ankiet oceniających niektóre zajęcia na kierunkach, 

obok ankiet PEJK (przykładowa propozycja ankiety dla uczestników zajęć LTA została 
uprzednio przesłana do członków Rady Dydaktycznej pocztą elektroniczną). 

4. Przyjęcie kandydatur zewnętrznych i wewnętrznych opiekunów prac dyplomowych. 
5. Prace komisji ewaluujących dyplomowanie i egzaminowanie na kierunkach (wyciąg z 

posiedzenia RD z maja 2022 z propozycjami składów komisji dla AL1, AL2, AZ i FN został 
uprzednio przesłany do członków Rady Dydaktycznej pocztą elektroniczną). 

6. Poprawka do zarządzenia dotyczącego nieobecności. 
7. Informacje o niedawnych głosowaniach obiegowych (23 lutego i 20 marca) 
8. Dyskusja nad ewentualnym wprowadzeniem zmian do sposobów weryfikacji efektów 

uczenia się wobec nowych możliwości korzystania z zaawansowanego wspomagania 
tworzenia tekstów w języku naturalnym zużyciem tzw. sztucznej inteligencji. 

9. Wolne wnioski. 
 
 
Ad pkt. 1 
 

Przewodniczący dr hab. Przemysław Kordos zaproponował na wstępie wprowadzenie 
poprawki do porządku obrad poprzez dodanie punktu dziewiątego dotyczącego kwestii rekrutacyjnych 
i przesunięcie wolnych wniosków do punktu dziesiątego. Przeprowadzono głosowanie jawne w wyniku 
którego jednogłośnie wprowadzona została zmiana w porządku obrad. Przewodniczący dr hab. 
Przemysław Kordos potwierdził działanie zgodnie z porządkiem obrad, z jedną zmianą: 

1. Przyjęcie porządku spotkania. 
2. Krótkie sprawozdanie dotyczące wyników ocen PEJK za semestr zimowy 2022/23. 
3. Kwestia wprowadzenia dodatkowych ankiet oceniających niektóre zajęcia na kierunkach, 

obok ankiet PEJK (przykładowa propozycja ankiety dla uczestników zajęć LTA została 
uprzednio przesłana do członków Rady Dydaktycznej pocztą elektroniczną). 

4. Przyjęcie kandydatur zewnętrznych i wewnętrznych opiekunów prac dyplomowych. 
5. Prace komisji ewaluujących dyplomowanie i egzaminowanie na kierunkach (wyciąg z 

posiedzenia RD z maja 2022 z propozycjami składów komisji dla AL1, AL2, AZ i FN został 
uprzednio przesłany do członków Rady Dydaktycznej pocztą elektroniczną). 

6. Poprawka do zarządzenia dotyczącego nieobecności. 
7. Informacje o niedawnych głosowaniach obiegowych (23 lutego i 20 marca) 
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8. Dyskusja nad ewentualnym wprowadzeniem zmian do sposobów weryfikacji efektów 
uczenia się wobec nowych możliwości korzystania z zaawansowanego wspomagania 
tworzenia tekstów w języku naturalnym zużyciem tzw. sztucznej inteligencji. 

9. Kwestie rekrutacyjne. 
10. Wolne wnioski. 

 

Ad pkt. 2 

 Przewodniczący dr hab. Przemysław Kordos przeszedł do kwestii ankiet PEJK za semestr 
zimowy bieżącego roku akademickiego. Otrzymano 202 odpowiedzi dotyczące około 150 zajęć. 
Poinformował, że najgorszy współczynnik z ubiegłego roku akademickiego, czyli fakt, że studenci nie 
odpowiadają na ankiety, uległ znacznej poprawie: z 35% na 48% odpowiedzi. Podkreślił, że wliczyć tu 
należy pierwotny drop-out, czyli studentów zapisanych na zajęcia, którzy nigdy się na nich nie pojawili. 
Jeżeli chodzi o oceny, pojawiło się bardzo dużo wysokich not, aż 39% wszystkich ocen stanowią oceny 
2, 15% stanowią oceny od 1,8 do 1,9. Jest 7 ocen negatywnych i stosunkowo mało ocen między 0 a 1. 
Przewodniczący dr hab. Przemysław Kordos zwrócił jednocześnie uwagę na fakt, iż zaledwie 12% 
wszystkich odpowiedzi, to odpowiedzi udzielone przez 10 lub więcej osób. Oznacza to, że większość 
zajęć jak i odpowiedzi dotyczy grup jednocyfrowych, ponadto 32% wszystkich ankiet (tj. 66) to ankiety, 
na które odpowiedziała jedna, lub dwie osoby. Pojawiło się kilka negatywnych kwestii do 
zaadresowania, w ich przypadku otrzymaliśmy jednak duży pakiet odpowiedzi otwartych, które te 
kwestie tłumaczą. 

 

Ad pkt. 3 

 Przechodząc do zagadnienia nowej formuły ankiet oceniających, Przewodniczący dr hab. 
Przemysław Kordos poinformował, że powinny one być gotowe na początku czerwca, tak aby możliwe 
było przekazanie ich studentom na ostatnich zajęciach przed letnią sesją egzaminacyjną. Jednocześnie 
zwrócił się z prośbą do przedstawicieli kierunków artes liberales, oraz antropozoologia, gdzie odsetek 
zajęć eksperymentalnych i formacyjnych jest największy, o pomoc w ustaleniu listy zajęć, do których 
takie ankiety powinny zostać stworzone. Poinformował, że zgodnie z pomysłem ankieta powinna 
zawierać wyłącznie pytania otwarte, zostanie przeprowadzona z użyciem ankietera, natomiast 
zastosowana lista pytań będzie uzależniona od danych zajęć, czyli nie standaryzacja w postaci PEJK-u, 
tylko indywidualizacja w naszej postaci. Prosząc członków Rady Dydaktycznej o pomoc w ich 
formułowaniu, zaproponował wyznaczenie listy pytań podczas oddzielnego spotkania z prof. dr. hab. 
Jerzym Axerem, dr. hab. Agatą Zalewską, oraz przedstawicielami kierunków. Przykładowa propozycja 
pytań do ankiety LTA została wcześniej przesłana do członków Rady Dydaktycznej pocztą 
elektroniczną: 
 

1. Czy uważasz zajęcia LTA za przydatne do dalszego rozwoju naukowego? 
2. Co było ich największą zaletą? 
3. Co było ich największą wadą? 
4. Jaki moduł i temat wzbudził Twoje największe zainteresowanie? 
5. Czy formuła (wielu wykładowców i wielość tematów) według Ciebie była trafiona? 
6. Jak oceniasz stronę organizacyjną przedsięwzięcia: czy kontakt z koordynatorami był łatwy 

i czy zasady przedmiotu i zaliczenia były zrozumiałe? 
7. Inne uwagi. 
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Ad pkt. 4 
  
 Przewodniczący dr hab. Przemysław Kordos przeszedł do kwestii przyjęcia kandydatur 
zewnętrznych i wewnętrznych opiekunów prac dyplomowych, zgodnie z listą przesłaną uprzednio do 
członków Rady Dydaktycznej pocztą elektroniczną: 
 

1. Studentka: Julia Bartkowska (kierunek artes liberales, studia I stopnia) 
Temat pracy: „Redefinicja superbohatera. Strategie przedstawiania tożsamości 
queerowych w serialu animowanym "OK K.O.! Po prostu walcz” 
Opiekun: mgr Krzysztof Rybak (doktorant UW, Wydział Polonistyki) 
Proponowany współopiekun: dr Ewa Janion 

 
2. Studentka: Katarzyna Trzeciak (kierunek artes liberales, studia I stopnia) 

Temat pracy: „Przedstawienie niepełnosprawności ludzkiej, zwierzęcej i hybrydalnej w 
filmie "Lamb" (2021)” 
Opiekun: mgr Maja Rup (doktorantka UW, Szkoła Doktorska Nauk Humanistycznych, 
Wydział Filozofii) 
Proponowany współopiekun: dr Gabriela Jarzębowska 

 
3. Student: Damian Rutowicz (kierunek artes liberales, studia I stopnia) 

Temat pracy: „Straszymy bo się o las troszczymy" - relacje dzieci i potworów w filmie 
"Potwory i spółka" (2001)” 
Opiekun: mgr Krzysztof Rybak (doktorant UW, Wydział Polonistyki) 
Proponowany współopiekun: dr hab. Przemysław Kordos 

 
4. Studentka: Julia Kaczyńska (kierunek artes liberales, studia I stopnia) 

Temat pracy: „Theatrum Mundi Kim Kardashian - analiza spektrum medialnego” 
Opiekun: dr Tomasz Szczepanek (spoza Akademii) 
Proponowany współopiekun: dr hab. Przemysław Kordos 

 
5. Studentka: Alicja Gryguc (kierunek antropozoologia, studia I stopnia) 

Temat pracy: „Problem przemocy wobec zwierząt w literaturze dziecięcej na podstawie 
książki “Puc, Bursztyn i goście” Jana Grabowskiego” 
Opiekun: dr hab. Anita Jarzyna (Uniwersytet Łódzki, Wydział Filologiczny) 
Proponowany współopiekun: dr hab. Agata Zalewska 

 
6. Studentka Gabriela Mrozek: (kierunek antropozoologia, studia I stopnia) 

Temat pracy: „Literackie przedstawienia psów wykorzystywanych przez esesmanów oraz 
ich relacje z więźniami i oprawcami na podstawie książek "Szczury i wilki" oraz "Psy, ludzie, 
zwierzęta"” 
Opiekun: dr hab. Anita Jarzyna (Uniwersytet Łódzki, Wydział Filologiczny) 
Proponowany współopiekun: dr hab. Agata Zalewska 

 
7. Studentka Justyna Kucharska: (kierunek antropozoologia, studia I stopnia) 

Temat pracy: „Przedstawienie świń w filmach w odniesieniu do kultury jedzenia mięsa na 
podstawie wybranych filmów fabularnych” 
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Opiekun: mgr Michał Matuszewski (doktorant UW, Szkoła Doktorska Nauk 
Humanistycznych) 
Proponowany współopiekun: dr Dorota Łagodzka 

 
8. Studentka Berenika Piotrowska: (kierunek antropozoologia, studia I stopnia) 

Temat pracy: „Stosunek studentów antropozoologii do weganizmu” 
Opiekun: mgr Dariusz Gzyra (spoza Akademii) 
Proponowany współopiekun: prof. dr hab. Ewa Czerniawska 

 
 W wyniku przeprowadzonego głosowania, w przypadku studentki Alicji Gryguc oddano 12 
ważnych głosów na tak i 1 głos pusty, w pozostałych przypadkach oddano po 13 ważnych głosów na 
tak. Tym samym wszystkie wnioski zostały przyjęte. 
 
 
Ad pkt. 5 
 

Przewodniczący dr hab. Przemysław Kordos poruszył kwestię opracowania ewaluacji 
dyplomowania i egzaminowania na poszczególnych kierunkach, z wyłączeniem kierunku 
kulturoznawstwo – cywilizacja śródziemnomorska. Poinformował, że przejrzeniu podlegać będą 
protokoły egzaminacyjne, oraz dokumentacja wokół egzaminów dyplomowania za ostatnie dwa lata. 
Istnieją już wzorce i pomysły dotyczące kształtu raportów, zostały one wcześniej stworzone dla 
kierunku kulturoznawstwo – cywilizacja śródziemnomorska. Za szczególnie korzystny uznał raport 
ewaluujący protokoły, w którym zastosowano kilka współczynników statystycznych pokazujących 
rozkład ocen. Przewodniczący dr hab. Przemysław Kordos zwrócił się z prośbą o kontakt ze strony 
członków komisji ewaluacyjnych, których składy zostały ustalone podczas posiedzenia Rady 
Dydaktycznej w maju ubiegłego roku, tak aby możliwe było dokończenie procesu ewaluacji. 
Poinformował również o konieczności obsadzenia komisji nowymi przedstawicielami studentów, 
ponieważ część z nich skończyła już studia. Podał przykład p. Jadwigi Pigan (kierunek artes liberales, 
studia II stopnia), której rolę zgodziła się przejąć p. Julia Lubelska.  

 
Dr hab. Agata Zalewska zwróciła uwagę na fakt, iż korekty wymagać również będzie skład 

komisji ewaluacyjnej dla kierunku artes liberales, studia II stopnia, gdzie zamiast dr. Krzysztofa 
Skoniecznego funkcję Koordynatora ds. Procesu Kształcenia pełni dr Paweł Wojtas. 

 
Przewodniczący dr hab. Przemysław Kordos zapewnił, że zmiana zostanie wprowadzona. 

Wyraził również nadzieję, że jeszcze w kwietniu będzie mógł przedstawić członkom Rady Dydaktycznej 
nowe składy komisji, które do końca roku akademickiego opracują wymagane raporty. 
 
 
Ad pkt. 6 
 
 W kolejnym punkcie Przewodniczący dr hab. Przemysław Kordos poruszył kwestię poprawki 
do zarządzenia KJD w sprawie dopuszczalnej liczby nieobecności, która została zgłoszona przez dr. 
Krzysztofa Skoniecznego i dotyczy nieuwzględnionych rocznych zajęć w wymiarze 90 godzin. 
Przewodniczący dr hab. Przemysław Kordos zaproponował, aby potraktować te zajęcia analogicznie 
do 60-cio godzinnych i zastosować rozwiązanie w postaci czterech dopuszczalnych nieobecności i 
dodatkowego zaliczenia w przypadku kolejnych dwóch. Wobec braku uwag członków Rady 
Dydaktycznej, zaproponowana poprawka została wprowadzona do zarządzenia. 
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Ad pkt.7   
 
 Przewodniczący dr hab. Przemysław Kordos przeszedł do kwestii obiegowych głosowań i 
zwrócił się do p. Romana Brzezińskiego o ich omówienie. Uchwały Rady Dydaktycznej przyjęte w 
wyniku głosowań obiegowych przeprowadzonych w dniach 23 lutego 2023r., oraz 20 marca 2023r. 
stanowią załącznik nr 1 do protokołu. 
 
 
Ad pkt. 8 
 
 W kolejnym punkcie Przewodniczący dr hab. Przemysław Kordos poruszył kwestię pojawienia 
się nowego, powszechnie dostępnego narzędzia o nazwie ChatGPT. Uznał, że być może powoduje ono 
zagrożenie dla samodzielności prac pisemnych – można wyobrazić sobie sytuację, w której część, bądź 
nawet cała praca zostanie napisana nie przez osobę, która pracę składa. Nie jest to plagiat, ponieważ 
to, co tworzy ChatGPT jest zapewne tworem oryginalnym, ale nie jest to również praca samodzielna. 
Dodał, że zapewne pojawią się regulacje w tej kwestii i zaproponował przyjęcie zasady, aby pozwolić 
wykładowcom, którzy mają przypisane do swojego przedmiotu zaliczenie w postaci pracy pisemnej, 
na zmianę sposobu zaliczenia na pisemny egzamin, zaliczenie pisemne w sali w konkretnym czasie, bez 
użycia elektronicznego wspomagania, bądź zaliczenie ustne. Podsumował, że jeśli prowadzący dojdą 
do wniosku, że istnieje niebezpieczeństwo, Rada Dydaktyczna powinna im w obecnej sytuacji zezwolić 
na wprowadzenie zmiany formy zaliczenia.  
  
 Prof. dr hab. Jerzy Axer wyraził swoją aprobatę dla zaproponowanego rozwiązania, za 
właściwe uznając zwiększenie ilości stacjonarnych egzaminów ustnych. 
 
 W odpowiedzi na pytanie Przewodniczącego dr. hab. Przemysława Kordosa, czy wobec braku 
wytycznych w tej kwestii członkowie Rady Dydaktycznej wyrażają zgodę na przyjęcie i przekazanie 
wykładowcom zaproponowanego przez niego wcześniej zalecenia, dr hab. Agata Zalewska 
zasygnalizowała swoją wątpliwość dotyczącą możliwości zmiany w czasie trwania roku akademickiego 
zapisanych w sylabusie zasad zaliczenia. Dodała, iż jej zdaniem nie jest to możliwe. 
 
 Głos zabrał następnie p. Karol Popow. Podzielił się uwagą, iż z tego co pamięta, możliwość 
zmian w sylabusie, z tym że niewprowadzanych do niego, istnieje pod warunkiem, że wszyscy studenci 
wyrażą na to zgodę i zostanie to w jakiś sposób przegłosowane. Wyraził swoją wątpliwość dotyczącą 
możliwości wtórnego wprowadzania zmian do systemu USOS i do sylabusów, zmiany takie uznał 
jednak za możliwe i funkcjonujące na zasadzie uzgodnienia między prowadzącym i grupą. 
 
 Dziękując za przedstawione opinie, Przewodniczący dr hab. Przemysław Kordos zobowiązał 
się, iż przed zaproponowaniem pisemnej rekomendacji skonsultuje poruszone kwestie z Biurem ds. 
Obsługi Kształcenia. Uznał sytuację za wyjątkową, ponieważ wydarzyła się ona w czasie trwania roku 
akademickiego. Oczywiście można ją przeczekać i wprowadzać wszelkiego rodzaju zmiany od kolejnej 
sesji, niemniej jednak niektórzy wykładowcy już zaczęli zgłaszać wątpliwości, czy będą w stanie zaufać 
jakości i samodzielności prac pisemnych, które otrzymają. Jest to zatem inicjatywa pochodząca od 
wykładowców.  
 
 Zaproponowany przez Przewodniczącego dr. hab. Przemysława Kordosa sposób 
procedowania spotkał się z aprobatą większości członków Rady Dydaktycznej. 
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Ad pkt. 9 
 
 Przewodniczący dr hab. Przemysław Kordos przeszedł do kwestii dokumentów rekrutacyjnych 
przygotowanych przez pełnomocniczkę ds. rekrutacji dr. Violettę Rączewską, które odnoszą się do 
przyszłych rekrutacji. Zaproponował przesłanie członkom Rady Dydaktycznej linku do stworzonej 
dokumentacji, która w większości przypadków pokrywa się z zeszłoroczną, wraz z komentarzem w 
postaci listy dokonanych zmian. Zapowiedział również uruchomienie w ciągu kilku dni głosowania nad 
przyjęciem przedstawionych zasad rekrutacji. Propozycja została zaaprobowana przez większość 
członków Rady Dydaktycznej.  
 
Ad pkt. 10 
 
 Wobec braku wolnych wniosków Przewodniczący dr hab. Przemysław Kordos zamknął 
posiedzenie. 
 
 

Przewodniczący Rady Dydaktycznej Wydziału „Artes Liberales” 
 

dr hab. Przemysław Kordos 
 
Protokołował 
 
Roman Brzeziński  
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Załącznik nr 1 
 
 

Uchwały Rady Dydaktycznej dla kierunków studiów antropozoologia – międzydziedzinowe 
studia przyrodniczo-społeczno-humanistyczne, artes liberales, filologia nowogrecka, Interdisciplinary 
Studies on Social Change: Mediterranean and Other European Borderlands, kulturoznawstwo – 
cywilizacja śródziemnomorska, przyjęte w wyniku głosowań obiegowych przeprowadzonych w dniach: 
23 lutego  2023r., oraz 20 marca 2023r. 
 
 

1. Uchwała nr 4/2023 z dnia 23 lutego 2023 r. w sprawie propozycji opłat za usługi 
edukacyjne dla studentów rozpoczynających studia w roku akademickim 2023/2024 na 
kierunkach studiów antropozoologia – międzydziedzinowe studia przyrodniczo-
społeczno-humanistyczne, artes liberales, filologia nowogrecka, Interdisciplinary Studies 
on Social Change: Mediterranean and Other European Borderlands, kulturoznawstwo – 
cywilizacja śródziemnomorska 
 

2. Uchwała nr 5/2023 z dnia 23 lutego 2023 r. w sprawie propozycji opłat za usługi 
edukacyjne dla studentów cudzoziemców rozpoczynających kształcenie na studiach 
stacjonarnych w języku polskim w roku akademickim 2023/2024 na kierunkach studiów 
antropozoologia – międzydziedzinowe studia przyrodniczo-społeczno-humanistyczne, 
artes liberales, filologia nowogrecka, kulturoznawstwo – cywilizacja śródziemnomorska 
 

3. Uchwała nr 6/2023 z dnia 23 lutego 2023 r. w sprawie propozycji limitów przyjęć na studia 
na kierunki antropozoologia – międzydziedzinowe studia przyrodniczo-społeczno-
humanistyczne (studia I stopnia), artes liberales (studia I i II stopnia), filologia nowogrecka 
(studia I stopnia), Interdisciplinary Studies on Social Change: Mediterranean and Other 
European Borderlands (studia II stopnia), kulturoznawstwo – cywilizacja 
śródziemnomorska (studia I i II stopnia) na rok akademicki 2023/2024 

 
4. Uchwała nr 7/2023 z dnia 23 lutego 2023 r. w sprawie ustalenia listy współopiekunów prac 

dyplomowych w przypadkach wymaganych Regulaminem Studiów na Uniwersytecie 
Warszawskim 

 
5. Uchwała nr 8/2023 z dnia 20 marca 2023 r. w sprawie organizowania corocznego 

przeglądu programu studiów na kierunku kulturoznawstwo – cywilizacja 
śródziemnomorska 

 
6. Uchwała nr 9/2023 z dnia 20 marca 2023 r. w sprawie przyjęcia poprawek do matrycy 

kierunkowych efektów uczenia się dla studiów drugiego stopnia na kierunku 
kulturoznawstwo – cywilizacja śródziemnomorska 

 


